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La începutul lui decembrie 1 966, un grup de profesori de limba română 
şi istorie din Călăraşi au constituit o subfilială a Societăţii de Ştiinţe Filo logice 
şi I storice din România. Preşedintă a fost desemnată tânăra profesoară de limba 
română Ioana Atanasiu, titulară la Şcoala Medie „Nico lae Bălcescu" din 
localitate 1 •  

În anul următor, în prezenţa academicianului Alexandru Graur, 
reprezentantul Biroului Executiv al Societăţii, subfiliala din Călăraşi a fost 
transformată în filială. Cu acest prilej , a fost ales şi primul birou de conducere 
având ca preşedinte profesoara menţionată mai sus, iar ca secretar pe 
profesorul de istorie Vasile Zaim, de la acelaşi liceu. Noua filială a reunit la 
început 5 1  de membri, majoritatea fiind profesori titulari la şcolile şi l iceele din 
oraşul Călăraşi dar şi în câteva comune din apropiere. 

* Profesor doctor, preşedintele fi lialei Călăraşi a Societăţii de Şti inţe Istorice. 
1 Nichita Adăniloaie, Monografia Societăţii de Ştiinţe Istorice din România, Bucureşti ,  
Tipografia S.C. Lumina, 2009, p. 307. 
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Preşedinta filialei a luat parte la Conferinţa Naţională a Societăţii de 
Ştiinţe Filo logice şi Istorice din data de 1 O februarie 1 968 unde s-a stabilit 
separarea acestei societăţi în două entităţi distincte : una a filo logilor şi alta a 
istoricilor. Acest lucru s-a întâmplat şi în Călăraşi la 26 martie 1 968 când, un 
grup de 2 1  de profesori de istorie, au constituit filiala Călăraşi a Societăţii de 
Ştiinţe I storice din România. A fost desemnat atunci şi primul comitet de 
conducere format din profesorii de liceu Vasile Zaim şi Gheorghe Nae iar ca 
secretară a fost aleasă Florica Teodorescu, profesoară titulară la Şcoala 
Generală nr. 4 din Călăraşi. Printre membrii fondatori ai filialei s-au numărat 
profesorii Elena şi Dumitru Sămăreanu, Janeta Moga, Dumitru Breazu dar ş i  
muzeografii Niţă Anghelescu şi Apostol Atanasiu2 . 

În intervalul 1 968 - 1 970, numărul membrilor filialei a crescut prin 
cooptarea unor profesori care predau la şcolile generale din localităţile 
apropiate de Călăraşi dar şi cu tineri abso lvenţi ai Facultăţii de Istorie din 
Bucureşti repartizaţi să lucreze la instituţiile culturale din oraş. Astfel, de la 
1 septembrie 1 970 au devenit membrii, tânărul arheolog Nicolae Conovici -
repartizat la Muzeul de I storie şi Arheologie din Călăraşi, dar şi primul arhivist 
al filialei Călăraşi a Arhivelor Statului, autorul rândurilor de faţă. S-au alăturat 
şi alţi profesori tineri ca Magda Ulmeanu, Virginia Năstase, Dinu Gheorghe şi 
Sultana Gemai - titulari la şcolile din Modelu, Dichiseni şi Călăraşi. 

Activitatea ştiinţifică a demarat încă din anul 1 968 când au fost 
organizate primele activităţi. Numărul acestora a crescut astfel că în anul 1 970 
membrii filialei au organizat şasa simpozioane şi trei activităţi 
metodico - didactice. La acţiunile organizate au fost omagiate personalitatea 
lui Alexandru Ioan Cuza, activitatea istoricilor Nicolae Iorga şi Alexandru 
Xenopol, iar pentru prezentarea veridică a evenimentelor de la 23 August 1 944 
a fost invitată cercetătoarea Venera Teodorescu de la Institutul de I storie 
Nicolae Iorga din Bucureşti3 • 

Din anul 1 97 1 ,  activităţile s-au desfăşurat lunar. Astfel, la şedinţa din 
3 februarie, preşedintele filialei a prezentat impresiile sale privind participarea 
la sesiunea metodico - ştiinţifică organizată de conducerea Societăţii la 
sfărşitul lui decembrie 1 970, legată de modul cum trebuie elaborate lucrările 
ştiinţifice şi metodice şi i-a îndemnat pe membrii filialei să elaboreze 
asemenea lucrări pentru a fi publicate în revista Studii şi Articole de Istorie. În 

2 Vasile Zaim,  Aspecte din istoricul filialei Călăraşi a Societăţii de Ştiinţe /sorice. Evocare cu 
prilejul împlinirii a 30 de ani de existenţă. Manuscris în arhiva fil ialei . 
3 Arhiva fi l ialei S .Ş . I . Călăraşi, Registru de procese - verbale ale şedinţelor şi activităţii 
filialei perioada, 1968 - 1980, f. 6. 
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cadrul aceleiaşi şedinţe a fost prezentat şi planul de muncă pe anul curent, iar 
profesoara Melania Cutuş a prezentat un referat ce aborda modul în care a fost 
înfăptuită reforma agrară din anul 1 945 în judeţul I alomiţa. La şedinţa din mai, 
1 97 1  arhivistul Mihai Cotenescu a susţinut primul său referat ştiinţific despre 
istoricul satelor ialomiţene, iar profesoara pensionară Monica Ionescu a 
prezentat o serie de lucrări ale marelui istoric Nicolae Iorga pe care a avut 
cinstea să-l cunoască personal în anul 1 93 84 • 

În anul următor, activităţile s-au desfăşurat bilunar. La simpozioanele 
organizate s-au prezentat mai multe comunicări referitoare la desfăşurarea 
răscoalelor ţărăneşti din anul 1 888 în judeţul Ialomiţa, date inedite despre 
dezvoltarea învăţământului local, obiceiurile şi tradiţiile populare locale dar şi 
o serie de informaţii rezultate în urma lucrărilor arheo logice efectuate de tinerii 
muzeografi Constantin Petolescu, Nicolae Conovici şi Crişan Muşeţeanu pe 
şantierele arheo logice de la Piscu Crăsani, Păcuiul lui Soare, Ostrov şi 
Borduşani. 

Tot în anul 1 972 s-a constituit şi filiala Olteniţa a Societăţii. Din 
informarea trimisă conducerii centrale se arăta că pe data de 1 8  ianuarie 1 972 a 
avut loc o acţiune a profesorilor de istorie din Olteniţa la Clubul Şantierelor 
Navale . La această manifestare au participat doi inspectori de la Inspectoratul 
şco lar al Judeţului I lfov împreună cu cercetătorul ştiinţific Constantin Şerban -
reprezentantul Biroului Executiv al Societăţii . Acesta a prezentat statutul şi 
obiectivele acestui aşezământ cultural ştiinţific şi i-a îndemnat pe profesorii 
locali să publice studii şi articole şi să realizeze un volum omagial în anul 
următor deoarece atunci se împlineau 1 20 de ani de când Olteniţa a devenit 
comună urbană. Cu acest prilej a fost desemnată şi conducerea noii filiale care 
avea în frunte pe profesorul Mihai Grigorescu, titular la Şcoala Generală nr. 2 
din Olteniţa, pe Vasilchia Dumitrescu - vicepreşedintă şi pe Gheorghe 
Constantin - membru. Cenzori erau aleşi Dumitru Popa, Claudiu Chirculescu şi 
Elena Zaharia5 • 

Filiala din Olteniţa şi-a menţinut această conducere până în anul 1 98 1 .  
După aceea, odată cu înfiinţarea judeţului Călăraşi ,  ea a devenit subfilială şi în 
conducerea filialei judeţene ea a fost reprezentată un timp de acelaşi Mihai 
Grigorescu şi apoi de Constantin Ceauşu multă vreme director adjunct şi 
ulterior director al Liceului „Alexandru Sahia". 

4 Ibidem, f. 8. 
5 Arhivele Naţionale Istorice Centrale, Bucureşti ,  Fond Societatea de Ştiinţe Istorice din 
România, dos. 95, 1 972, f. 20. 
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În anul 1 973 s-au re luat activităţile lunare organizându-se mai multe 
simpozioane, sesiuni, prezentări de lucrări de specialitate şi dezbateri metodice. 
Printre altele, au fost evocate viaţa şi activitatea lui Dimitrie Cantemir, s-au 
prezentat mai multe comunicări referitoare la folosirea izvoarelor arhivistice şi  
istorice în predarea lecţii lor de istorie şi au fost organizate mai multe dezbateri 
privind modernizarea predării lecţiilor de istorie. Majoritatea materialelor au 
fost susţinute de profesorii înscrişi la gradele II şi I dar şi de muzeografii şi  
arhiviştii de la Muzeul Municipal de Istorie şi de la Filiala Judeţeană a 
Arhivelor Statului, Ialomiţa. 

De la finele anului 1 973 s-a păstrat şi un tabel cu evidenţa membrilor 
filialei. Din totalul celor 56 de membri, plăteau cotizaţia regulat un număr de 
38 , iar alţi 1 O membri se transferaseră în alte localităţi6 . 

În anii 1 974 şi 1 975, activităţi le desfăşurate de membrii filialei au fost 
mai reduse comparativ cu ani i  precedenţi. Mai multe acţiuni s-au organizat în 
anul 1 975 când, arheologii muzeului din Călăraşi au prezentat rezultatul 
cercetărilor arheologice efectuate în localităţile Dridu, Feteşti, Călăraşi şi 
Giurgeni. Dintre aceste descoperiri merită evidenţiate cele efectuate în 
localitatea Dridu unde a fost descoperită o nouă cultură arheologică, dovadă 
certă a continuităţii populaţiei autohtone între secolele VI - X d.Hr. 

La 14 ianuarie 1 976 în prezenţa lectorului universitar Ion Şendrulescu -
secretarul Biroului Executiv al Societăţii , a avut loc Adunarea generală a 
membrilor filialei unde a fost analizată activitatea pe ani i  precedenţi, s-au făcut 
propuneri pentru noul plan de muncă şi a fost ales noul Birou de conducere. 

Reprezentantul conducerii centrale a apreciat activitatea desfăşurată şi a 
făcut o serie de recomandări legate de elaborarea unor lucrări de licenţă, 
publicarea în revista Societăţii a unor studii şi art icole, realizarea unor 
monografii a localităţilor, intensificarea colaborării cu celelalte instituţi i  
culturale, creşterea numărului de membri ş i  prezenţa mai activă şi constantă a 
profesorilor de istorie din Călăraşi la cursurile de vară organizate de către 
societate în principalele centre universitare din ţară. 

În final, a fost ales un nou comitet avându- l în frunte pe preşedintele 
fondator, iar tinerii profesori Mihai Cotenescu şi Gheorghe Dinu au fost 
desemnaţi responsabili ai secţiei de istorie şi, respectiv, de metodică. 

Noul comitet a întocmit în fiecare an planuri de muncă, s-a preocupat 
de atragerea de noi membrii şi a însărcinat un colectiv care să elaboreze o 
monografie a municipiului Călăraşi . Această lucrare a fost finalizată în anul 

6 Arh ivele S .Ş . I .  Călăraşi, Tabel cu membrii filialei şi cu situaţia cotizaţiei pe anul 1973, f. 3 .  
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1 978 dar din lipsa resurselor financiare, nu a fost publicată şi a rămas în stare 
de manuscris 7. 

În anul 1 976 filiala avea un număr de 3 6  de membrii înscrişi, 
majoritatea reprezentând-o profesorii de istorie din Călăraşi. Apar în acest timp 
o serie de nume noi cum au fost, de pildă, profesoara Iulia Bobocel de la 
Jegălia, Maria Mihalache de la Şcoala din Ştefan Vodă şi arhivistul Constantin 
Tudor. 

La 22 februarie 1 978 are loc o nouă convocare a membrilor filiale i 
pentru analiza activităţii desfăşurate în anul precedent, desemnarea noului 
comitet de conducere şi persoanei care să ia parte la Conferinţa Naţională a 
Societăţii de Ştiinţe Istorice . Ia parte acelaşi Ion Şendrulescu în prezenţa 
căruia, preşedintele filialei prezintă darea de seamă şi planul de muncă pentru 
perioada următoare. Cei care au luat cuvântul au apreciat activitatea 
desfăşurată şi au făcut numeroase propuneri pentru îmbunătăţirea ei . De pildă, 
profesorul Dumitru Chiriac considera că este necesară o separare a activităţii 
filialei de cea a Casei Corpului Didactic, că este nevoie de o mai bună 
informare a profesorilor de istorie cu lucrările recent apărute şi că este necesar 
să se pună accentul mai mult pe prezentarea unor teme de metodică a predării 
istoriei8 . 

Reprezentantul conducerii Societăţii remarca faptul că, deşi filiala din 
Călăraşi este una dintre cele mai t inere, bilanţul activităţii acesteia este destul 
de bogat. Membrii filialei s-au remarcat în cercetarea istoriei locale, mai ales în 
domeniile arheologic şi arhivistic, lucru ce dovedea că există numeroase surse 
inedite care trebuie valorificate prin publicaţiile de specialitate. El a solicitat să 
se acorde o mai mare atenţie conţinutului lucrărilor de grad didactic, să fie 
diversificată tematica acestora, să existe o colaborare mai eficientă cu 
inspectorul şcolar de specialitate, referatele şi studiile importante să fie 
valorificate prin publicarea lor într-o revistă proprie a profesorilor de istorie de 
la unităţile şcolare din judeţul Ialomiţa. 

Noul comitet ales era format din cinci persoane . Preşedintele Vasile 
Zaim era secondat de Elena Sămăreanu - vicepreşedintă şi de Melania Cutuş -
secretar. Profesorii Dumitru Chiriac şi Iulia Bobocel deveneau responsabilii 
secţiilor de istorie şi de metodică. Secretar al comisie de cenzori a fost 
desemnat profesorul Nicolae Barzache, directorul Şcolii Generale nr. 5 din 
Călăraşi9 . 

7 Idem, Registrul de procese „ . ,  f. 1 1 . 
8 Ibidem, f. 1 3 .  
9 Ibidem, f. 24. 
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În anii 1 978 - 1 980, activităţile s-au redus considerabil. Din evidenţele 
rămase rezultă că în anul 1 978 s-au susţinut doar două simpozioane iar în anul 
următor doar unul singur. În primul an arheologul Nicolae Conovici a prezentat 
referatul Ultimele noutăţi arheologice descoperite la cetatea Păcuiul lui Soare 
şi a făcut o recenzie a lucrării scrisă de Petre Diaconu şi S ilvia Baraschi în care 
se făcea o prezentare amănunţită a cercetărilor efectuate până atunci la acest 
obiectiv arheologic . 

Ambele materiale au fost publicate ulterior în buletinul Muzeului 
Naţional de Arheologie nr. 21 1 978. În 1 979 a fost organizată doar o singură 
dezbatere metodică referitoare la util izarea tabelului sinoptic în realizarea 
lecţiilor de istorie care a fost prezentată de profesorul Gheorghe Dinu de la 
Şcoala Generală nr. 2 Modelu. 

În 1 980 au fost organizate doar trei activităţi mai importante, iar în anul 
următor patru. Astfel, în februarie 1 98 1  a fost organizat simpozionul judeţean 
intitulat Geto-dacii în Câmpia Munteniei la care au participat doctorul în istorie 
Panait Panait de la Muzeul de Istorie al Municipiului Bucureşti, arheologul 
Nico lae Conovici de la Institutul Naţional de Arheologie Bucureşti, 
muzeograful Mihai Irimia şi doctorul Andrei Rădulescu de la Muzeul Naţional 
de Arheologie din Constanţa care împreună cu şapte cadre didactice din judeţul 
Călăraşi au prezentat o serie de lucruri inedite privind aşezările arheologice din 
câmpia Bărăganului, subl iniind importanţa şi valoarea acestora pentru 
perioadele secolelor IV - î.Hr. , de când există aceste aşezări. Un alt simpozion 
a fost organizat la 2 1  august având ca invitaţi pe doctorul în istorie Marin 
Badea de la Institutul de Istorie al PCR, Herbert Rabinovici de la Muzeul de 
Istorie Naţională şi pe colonelul doctor Nicolae Nicolae de la Centrul de Studii 
şi Cercetări Militare. Din partea gazdelor au participat cu comunicări 
preşedintele filialei Vasile Zaim şi directorul Arhivelor Statului Călăraşi, 
Constantin Tudor, care au prezentat modul cum s-au desfăşurat evenimentele 
din zilele de 23 - 29 august 1 944 pe teritoriul judeţului Ialomiţa1 0 • 

Darea de seamă prezentată de preşedintele filialei la şedinţa din 24 
februarie 1 982 menţiona faptul că între anii 1 980 - 1 98 1  au fost organizate 
cinci sesiuni, şase simpozioane şi patru activităţi metodico - ştiinţifice la care 
au participat mai mulţi invitaţi din afara judeţului cu comunicări şi materiale 
interesante. Aceste activităţi au fost organizate cu sprij inul oficialităţilor locale 
şi al inspectoratului şcolar, care s-a implicat şi financiar în realizarea lor. La 
şedinţa respectivă unii din membrii filialei au făcut mai multe propuneri pentru 

1 0  Ibidem, f 30. 
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perioada următoare, subliniindu-se necesitatea cunoaşterii mai temeinice a 
monumentelor istorice locale, şi a valorificării eficiente a resurselor etnografice 
existente, întocmirea unui dicţionar al personalităţilor locale, iar profesorii să 
fie ajutaţi mai eficient în activitatea de perfecţionare şi să se acţioneze 
corespunzător pentru pregătirea elevilor care participă la o limpiadele judeţene 
şi naţionale . O parte din aceste propuneri au fost trecute în planul de muncă pe 
anul 1 982 (care a trebuit să fie refăcut). Cu acest prilej este ales şi noul comitet 
care a fost remaniat aproape în totalitate. Astfel, inspectorul şcolar Dumitru 
Breazu devine vice - preşedinte, profesoara Cornelia Stoica răspundea de 
partea ştiinţifică, iar subfiliala din Olteniţa era reprezentată de Mihai 
Grigorescu şi Constantin Ceauşu - membri ai comitetului, iar profesorul 
Constantin Hociotă devenea membru al comisiei de cenzori. 

Reprezentanţii Olteniţei luaseră parte în anul precedent la simpozionul 
organizat de filială dedicat omagierii împlinirii a 60 de ani de la înfiinţarea 
PCR, iar Mihai Grigorescu a prezentat atunci o comunicare intitulată Acţiuni de 
luptă ale muncitorilor din Olteniţa din perioada anilor 1880 - 19  20. 

La 30 mai 1 984 a avut loc o altă reuniune a membrilor filialei în care 
s-a analizat activitatea desfăşurată în anii precedenţi. Din partea conducerii 
centrale a Societăţii şi a Facultăţii de Istorie a Universităţii Bucureşti au fost 
prezenţi lectorul universitar Ion Şendrulescu şi conferenţiarul universitar Zorin 
Zamfir care au prezentat la începutul acţiunii de bilanţ două referate privind 
importanţa actului de la 23 august 1 944 şi altul referitor la contribuţia 
României la rezolvarea marilor probleme contemporane. Materialele au fost 
apreciate de către cei 65 de profesori prezenţi la această acţiune. După 
prezentarea raportului de activitate s-au formulat o serie de propuneri : 
colaborarea mai eficientă cu organele locale pentru publicarea unor lucrări de 
sinteză privind istoria judeţului Călăraşi, să fie redactat un buletin al filialei 
locale în care să se publice materiale şi referate privind istoria localităţilor 
judeţului şi efectuarea unor demersuri pentru popularizarea istoriei naţionale şi 
locale prin mij loacele mass-media. 

Ion Şendrulescu în cuvântul său a criticat darea de seamă prezentată 
deoarece cuprindea doar o înşiruire de activităţi care au fost programate foarte 
repede, că nu s-a acţionat suficient pentru identificarea activităţii de cercetare, 
că nu există interes ca profesorii care au obţinut gradul I didactic să se ocupe 
de atragerea colegilor tineri în cercetarea istoriei locale şi că membrii filialei nu 
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au dovedit interes pentru participarea la cursurile de vară anuale şi la 
publicarea în revista Societăţii a unor materiale 1 1  

Noul comitet a fost remaniat în întregime, vicepreşedinţi fiind 
desemnaţi Nico lae Barzache - inspectorul şco lar de specialitate şi Tudor 
Constantin - directorul Filialei Judeţene Călăraşi a Arhivelor Statului. 

În anul 1 984 filiala a organizat împreună cu conducerea Societăţii de 
Ştiinţe Istorice un interesant simpozion având ca tematică predarea ştiinţelor 
sociale la care au participat doctorul Aurel Iordănescu - vicepreşedinte al 
Societăţii, profesor doctor Bogdan Teodorescu şi lector universitar Ion 
Şendrulescu - membri ai conducerii Societăţii împreună cu lectorul doctor 
Valeria Ceachir de la Universitatea Bucureşti. Alături de aceştia, membrii 
filialei locale, Gheorghe Nae şi Cornelia Stoica au prezentat comunicări 
privind eficienţa lecţiilor de istorie, modul de pregătire al acestora, valoarea lor 
educativă, folosirea mij loacelor auxiliare în predarea acestei discipline şi 
evaluarea elevilor. La finalul acţiunii profesorul Aurel Iordănescu a subliniat 
interesul profesorilor locali pentru pregătirea loc profesională şi i-a îndemnat să 
realizeze şi să publice materiale în revistele istorice de specialitate1 2 • 

Dări de seamă ale activităţii filialei au avut loc în iunie 1 985 şi în 
ianuarie 1 987 la care a participat secretarul general al SŞI ,  Ion Şendrulescu. La 
ambele bilanţuri el a apreciat activitatea depusă şi a făcut o serie de propuneri 
(mai ales pentru zona Olteniţa) : a cerut ca membrii fi lialei să participe la 
cursurile de vară, să organizeze excursii documentare în capitala ţării şi la 
principalele obiective istorice şi a subliniat necesitatea realizării unei 
monografii a judeţului Călăraşi .  

La această şedinţă a fost ales un comitet lărgit format din 1 1  persoane. 
Devin membri ai biroului de conducere profesoarele Ioana Liţu, Florica Tuţă ş i  
F lorica Tudose iar din comisia de cenzori făceau parte Ion Dorobanţu, Lucreţia 
Nicu şi Magda Fuiorea. 

La 1 2  noiembrie 1 986 fi liala împreună cu conducerea Societăţii a 
organizat la Călăraşi sesiunea ştiinţifică intitulată Din activitatea ştiinţifică şi 
metodică a filialelor Societăţii, la care au participat Nichita Adăniloaie, Zorin 
Zamfir, Ion Şendrulescu, Constantin Mocanu, Bogdan Teodorescu, Nicolae 
Dinuţ, Petre Demetru Popescu şi Cornel Popa - care împreună cu şapte 
profesori locali au prezentat comunicări referitoare la evenimentele de istorie 
naţională şi locală. Astfel, Constantin Tudor a prezentat o comunicare 
interesantă despre viaţa culturală din Călăraşi în perioada interbelică, 

1 1  Ibidem, f. 3 5 .  
1 2  Nich ita Adăni loaie, op. cit. , p. 3 1 1 . 
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Gheorghe Dinu - despre participarea populaţiei din judeţul Ialomiţa la războiul 
de independenţă, iar Constantin Ceauşu de la subfiliala Olteniţa a prezentat o 
comunicare privind aplicarea reformei agrare din anul 1 92 1  din plasa 
Oltenita - I lfov. ' 

În anul 1 988, numărul membrilor filialei era de 50. Majoritatea erau 
profesori la liceele şi şcolile generale din judeţul Călăraşi. Subfiliala Olteniţa 
număra 1 1  membri din care 9 erau profesori la şcolile din oraşul Olteniţa iar 
doi activau la şco lile generale Curcani şi Radovanu. 

Prima Adunare generală de după evenimentele din decembrie 1 989 a 
avut loc la 9 mai 1 990 în prezenţa lui Ion Şendrulescu, secretarul general al 
Societăţii de Ştiinţe Istorice din România. Darea de seamă prezentată de 
preşedinte evidenţia faptul că în anii precedenţi au fot organizate mai puţine 
activităţi de către membrii filialei şi mai multe acţiuni de către instituţiile 
culturale aflate în Călăraşi la care au fost prezenţi şi aceştia. El a subliniat în 
mod deosebit activitatea desfăşurată de către arhiviştii de la Arhivele Statului 
Călăraşi care au finalizat depistarea documentelor pentru volumul intitulat 
Tezaur de documente călărăşene dar şi activitatea muzeografilor de la Muzeul 
Judeţean Călăraşi care a organizat în fiecare an sesiuni de comunicări ştiinţifice 
şi simpozioane iar materialele prezentate au fost publicate în seria de studii şi 
comunicări ale muzeului. De asemenea, au fost evidenţiate şi unele cadre 
didactice care au întrebuinţat la lecţii documente de arhivă şi fotografii de pe 
şantierele arheologice locale, care au contribuit la înţelegerea mai corectă şi 
eficientă a evenimentelor. 

Cei prezenţi la această şedinţă au abordat probleme legate de manualele 
de istorie, de programele şcolare şi au făcut propuneri pentru îmbunătăţirea lor. 
Profesorul Nico lae Mavrodin de la Şcoala generală Curcani arăta că „celor ce 
predau această disciplină le revine sarcina să clarifice aspectele controversate 
ale istoriei contemporane, şi că este nevoie să fie îmbunătăţite programele 
pentru clasele din învăţământul gimnazial'', iar inspectoarea de specialitate 
Aurelia Popescu arăta că „la nivelul ministerului s-a discutat despre acestea şi 
se preconizează revizuirea manualelor. Secretarul general, Ion Şendrulescu a 
prezentat pe larg sarcinile de viitor ale societăţii arătând că aceasta se va 
implica în perfecţionarea profesorilor, va acţiona pentru îmbunătăţirea 
programelor de istorie şi în scrierea noilor manuale la toate clasele, care să 
redea adevărata istorie 1 3 • 

1 3  Arhiva S.Ş . I .  Călăraşi, Registru de procese . . .  , f. 43. 
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Noul comitet de conducere al filialei a fost parţial remaniat în. Preşedinte a fost 
reales Vasile Zaim, iar membri au devenit profesoarele Cristina Ţuţuianu şi 
Viorica Preda. Inspectorul de special itate, Aurelia Popescu, a devenit 
vicepreşedinte. Ca preşedinţi ai celor două comisii - istorie şi metodică - au 
fost aleşi do i olteniţeni : Nico lae Mavrodin şi Constantin Ceauşu. La Conferinţa 
Naţională organizată la Bucureşti în data de 20 aprilie 1 99 1  au fost delegaţ i 
profesorii Vasile Zaim şi Constantin Ceauşu 

La 1 5  mai 1 993 a avut loc o altă şedinţă de analiză a activităţii. Darea 
de seamă prezentată făcea precizarea că s-au înregistrat progrese pe linia 
activităţilor de cercetare ştiinţifică şi metodică şi că profesorii călărăşeni s-au 
implicat mai eficient în pregătirea elevilor participanţi la o limpiada naţionala 
de istorie. A fost evidenţiat în mod deosebit profesorul Ion Dorobanţu de la 
liceul „Ştirbei Vodă" care a obţinut premiul I pe ţară la Olimpiada de I storie 
(clasa a XII-a), iar lotul de elevi participanţi au obţinut locul al Vii-lea pe ţară, 
cel mai bun loc obţinut la toate olimpiadele de istorie de până atunci. Era 
subliniată colaborarea care a existat în permanenţă cu Inspectoratul Şcolar, 
Casa Corpului Didactic, Filiala locală a Arhivele Naţionale şi Muzeul „Dunării 
de Jos". De asemenea a existat preocuparea pentru sprij inirea permanentă a 
cadrelor didactice cu publicaţiile de specialitate, subliniindu-se în acest fel şi 
rolul C.C.D-ului care a realizat o expoziţie cu noile manuale de istorie şi o serie 
de reviste şi studii de specialitate. 

Cadrele didactice prezente au făcut propuneri privind îmbunătăţirea 
activităţii filialei şi a societăţii. S-a so lic itat organizarea mai multor acţiuni 
pentru dezbaterea şi cunoaşterea noilor manuale alternative, îmbunătăţirea 
programelor şcolare pentru învăţământul gimnazial şi liceal, sprij inirea 
profesorilor necalificaţi să se înscrie şi să frecventeze facultăţile de profil, 
antrenarea profesorilor tineri în activităţi de perfecţionare, prin realizarea unor 
lucrări de gradul I ,  cu teme de istorie locală. 

Noul comitet a fost remaniat parţial. Preşedinte a fost reales Vasile 
Zaim, profesorul Mihai Cotenescu devine vicepreşedinte al filialei, Ion 
Dorobanţu este desemnat secretar iar profesorii Aurelia Popescu şi Dumitru 
Chiriac devin responsabilii celor două comisii ştiinţifice 1 4 • 

La 1 7  iunie 1 996 a avut loc la Călăraşi sesiunea jubiliară dedicată 
împlinirii a 30 de ani de activitate a filialei .  Cu acest prilej profesorii au 
prezentat comunicări privind noutăţile arheologice, unele evenimente de istorie 
naţională şi locală, aspecte din evoluţia învăţământului călărăşean şi o sinteză 

14 Ibidem, f. 48. 
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a activităţii filialelor locale ale partidelor politice care au activat în capitala 
judeţului Ialomiţa în perioada 1 878 - 1 938 .  

La 8 noiembrie 1 999, preşedintele Vasile Zaim va prezenta ultima dare 
de seamă, după 33  de ani în fruntea acestui aşezământ ştiinţific şi cultural care 
a funcţionat în Călăraşi, începând cu anul 1 966. Prestaţia sa a fost apreciată 
unanim, el dovedindu-se în toţi aceşti ani un animator al cunoaşterii istorie i 
naţionale şi locale În dubla sa calitate, de preşedinte al filialei de istorie şi de 
vicepreşedinte al Consiliului Popular Municipal Călăraşi, funcţie deţinută 
temporar, a făcut tot ce s-a putut ca activitatea acesteia să fie permanentă şi 
continuă. 

Darea de seamă a arătat printre altele că o parte din membrii filialei 
sunt antrenaţi în întocmirea monografiei municipiului Călăraşi, că au participat 
cu studii şi comunicări la simpozioanele de istorie agrară organizate la Giurgiu, 
Ploieşti şi Târgu Mureş (o parte din aceste comunicări au fost publicate în 
volumele realizate sub egida Ministerului Agriculturii) . Alţi membri ai filiale i 
au contribuit la întocmirea expunerilor de motive pentru ridicarea unor statui şi 
monumente ale personalităţilor româneşti în Municipiul Călăraşi şi s-au 
implicat în sărbătorirea principalelor momente ale istoriei. 

La această şedinţă de analiză a fost ales noul birou de conducere al 
filialei . Astfel, preşedinte devine profesor doctor Mihai Cotenescu, 
vicepreşedinte - inspectorul de specialitate Nicolae Dumitru, iar secretar -
tânărul profesor de la Şcoala generala nr. 5 Călăraşi, Leonard I lie. Este 
schimbată şi componenţa comisiei de cenzori iar cei doi lideri ai filialei au fost 
desemnaţi să ia parte la Conferinţa Naţională a Societăţii care a avut loc la 
Buşteni în noiembrie 1 999. Aici liderul filialei a fost ales în Consiliul Naţional 
al Societăţii iar din anul 2003 până în prezent este membru al Biroului 
E . 1 5 xecut1v . 

Noul comitet de conducere împreună cu membri i  filialei a reuşit să 
organizeze în perioada 1 999 - 2003 o serie de activităţi deosebite. Mai întâi s-a 
urmărit ca în fiecare an între 2 şi 4 membri ai filialei să participe la cursurile de 
vară organizate în judeţele Gorj ,  Iaşi, Suceava, Constanţa şi Braşov. În anul 
2002 a fost finalizată lucrarea Monografia Municipiului Călăraşi (coordonator 
Mihai Cotenescu) care a văzut lumina tiparului într-o primă ediţie în anul 
următor. Până în anul 20 1 O au mai apărut încă două ediţii îmbunătăţite, care au 
şi un rezumat în limba engleză. Apoi, o serie de lucrări ale membrilor filialei au 
fost propuse pentru premiere de către conducerea Societăţii. S-a reuşit astfel ca 

15 Ibidem, f. 52. 
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până în anul 2006 să fie premiate unele lucrări de istorie care au răsplătit 
activitatea de cercetare a membrilor filialei - Constantin Tudor, Nicolae 
Ţiripan şi Mihai Cotenescu. De asemenea, au fost trimise spre publicare la 
revista Studii şi Articole de Istorie materiale din care au văzut lumina tiparului 
studiile profesorilor Constantin Hociotă şi Ionel Budu. 

Conducerea fi lialei Călăraşi, cu sprij inul Primăriei Municipiului 
Călăraşi şi a Inspectoratului Şcolar, s-a ocupat de organizarea în zilele de 
27-29 mai 2006 a Consiliului Naţional al Societăţii de Ştiinţe I storice. Au luat 
parte la această acţiune 34 de reprezentanţi ai filialelor şi a fost prezentă 
întreaga conducere a societăţii în frunte cu preşedintele său, profesorul . . d I S 1 6  umvers1tar octor oan curtu . 

De asemenea, în zilele de 1 3  - 1 4  aprilie 2007, filiala din Călăraşi a 
găzduit timp de două zile lucrările Biroului Executiv al societăţii. Membrii 
acestuia au efectuat în prima zi o vizită documentară la Silistra şi Balcic iar în 
a doua, a fost organizat un schimb de experienţă cu profesorii de istorie din 
S ilistra. Moderatorul schimbului de experienţă şi al dezbaterii problemelor de 
metodică a fost preşedintele Societăţii. 

La 1 1  octombrie 2007 s-a desfăşurat o nouă şedinţă de analiză a 
activităţii fil ialei pe anii precedenţi . Darea de seamă prezentată de către 
preşedintele în exerciţiu a subliniat realizările importante: participarea anuală a 
membrilor filialei la săptămânile culturale ale municipiului Călăraşi unde au 
fost prezentate o serie de materiale interesante privind istoricul oraşului, 
finalizarea unor lucrări ştiinţifice, întocmite de Nicolae Ţiripan, directorul 
Direcţiei Judeţene a Arhivelor Naţionale, dedicate lui Eugen Cialîc - unul din 
vestiţii primari ai Călăraşului din perioada 1 93 8  - 1 944, apariţia lucrării 
dedicată ero ilor călărăşeni căzuţi în cele două războaie mondiale, contribuţia 
istoricilor locali la realizarea expunerilor de motive pentru ridicarea statuilor 
regelui Carol I şi a l iderului l iberal Ion I .  C. Brătianu, real izarea unor publicaţii 
anuale de către muzeografi, omagierea sărbătorilor la nivel local şi naţional, 
comemorarea existenţei unor instituţii şi aşezăminte culturale, rezultatele 
obţinute la olimpiadele şi concursurile de istorie, participarea cu materiale la 
sesiuni le de comunicări şi referate ale profesorilor şi e levilor. 

Membrii prezenţi la şedinţă au formulat o serie de critici dar şi aprecieri 
la adresa activităţii desfăşurate. S-a arătat printre altele că numai o parte din 
membrii comitetului s-au implicat în organizarea unor activităţi, că subfiliala 
de la Olteniţa a avut o activitate s labă, că este nevoie de o întrunire lunară a 

1 6  Nichita Adăniloaie, op. cit„ p. 3 1 3 .  
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membrilor biroului, că se impune realizarea unui dicţionar istoric al 
localităţilor din Bărăgan şi că este nevoie să fie realizată o lucrare ştiinţifică 
privind istoricul şcolilor călărăşene. Toate aceste propuneri au fost trecute în 
planul de activitate al filialei urmând a fi realizate până în anul 20 1 O. 

La finalul şedinţei este ales şi noul comitet al filialei. Alături de fostul 
preşedinte, profesorul Ion Dorobanţu, inspectorul şcolar de specialitate -
devine vicepreşedinte, doamna Magda Tuţă devine secretar executiv iar 
profesorii Doina Hagea, Marian Anghel, Liliana Nicoliţă şi Grigore Cristian 
devin membri. Delegaţi la Conferinţa anuală a societăţii, care a avut loc la 
Târgu Jiu în perioada 9 - 1 0  noiembrie 2007, au fost desemnaţi preşedintele şi 
vicepreşedintele filialei care, de altfel, au participat la această consfătuire 1 7 • 

În intervalul 1 6  - 28 iulie 20 1 O, filiala din Călăraşi a fost gazda 
cursurilor de vară ale profesorilor de istorie. Această acţiune a fost organizată 
cu sprij inul Consiliului Judeţean Călăraşi, Inspectoratului Şcolar şi Primărie i 
Municipiului Călăraşi. Au fost prezenţi 34 de membri ai filialelor din ţară care, 
timp de nouă zile, au desfăşurat o serie de activităţi ştiinţifice şi metodice, au 
participat la excursii documentare în localităţile judeţelor Călăraşi şi Ialomiţa, 
cu obiective istorice şi arheologice, iar timp de trei zile au efectuat o excursie 
documentară în Bulgaria unde au cunoscut o serie de obiective istorice 
reprezentative pentru istoria poporului bulgar. 

17 Arhiva S.Ş . I .  Călăraşi, Registru de procese . . .  , f. 54. 
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